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CANADA TRIP PROGRAM 

 

Sunday, May 4: 
- Arrival in Montreal for all participants 

- 5:30 p.m. : Informal gathering at Fitzroy (551 Avenue du Mont-Royal E) 
 

Monday, May 5 : 
- 10:00 a.m. – 11:15 a.m.: Discussion with former Member of the National Assembly and Minister 

of International Relations and La Francophonie (Quebec) Christine St-Pierre on the relations between 

Quebec, France, and Europe 

Location: ENAP Campus, Room 4129 

- 11:30 a.m. – Departure by car to Saint-Jean-sur-Richelieu 

- 12:15 p.m. – 1:15 p.m. : Lunch 

- 1:15 p.m. – 1:45 p.m.: Welcome speech and general presentation of the Royal Military College 

Saint-Jean with the Commander, Colonel Guillaume M. Tremblay, and the Director of Studies, Prof. 

Danic Parenteau 

Location: RMC Saint-Jean 

- 1:45 p.m. – 2:00 p.m.: Discussion with officer cadets (Arielle Bremshey, Alex Labrie, and Jean-

François Gauvin) 

- 2:00 p.m. – 2:15 p.m.: Presentation on research at RMC Saint-Jean by Dean of Research Prof. Anne 

Caumartin and Director of CRITIC, Prof. Chantal Lavallée 

- 2:15 p.m. – 2:30 p.m.: Coffee break 

- 2:30 p.m. – 2:50 p.m.: Exchange with Colonel Guillaume M. Tremblay 

- 2:50 p.m. – 3:30 p.m.: Panel – “Transatlantic Issues from a Canadian Perspective”/ Discussion on 

the impact of the war in Ukraine, Trump’s United States, and Canada’s position in the new 

geopolitical order with Profs. Yann Breault, Mulry Mondélice, and Chantal Lavallée (moderator) 

Location: RMC Saint-Jean 

- 7:30 p.m. – Dinner at the hotel 

 

Tuesday, May 6 : 
- 8:00 a.m. : Arrival at the Canadian Rangers 2nd Patrol Group (2 GPRC) barracks 

- 9:00 a.m. – 12:00 p.m. : Discussions with 2 GPRC officers: presentation of the unit, challenges and 

issues encountered in the territory, and military cooperation in Northern Canada 

Location : Rheinmetall Canada Inc., 225 Bd du Séminaire S, Saint-Jean-sur-Richelieu 

12:00 p.m. – Lunch 

1:00 p.m. – 2:30 p.m.: Discussions with 2 GPRC officers: relations with Indigenous communities 

Location: Rheinmetall Canada Inc. 

2:45 p.m. – Departure for Montreal 
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- 4:15 p.m. : Exchange at NATO’s Centre of Excellence for Climate 

and Security (CCASCOE) on the Centre’s role and the geopolitical 

implications of climate-related security issues, and how they are 

addressed by NATO with: Mathieu Bussières, Director of CCASCOE 

(Canadian); Colonel François Tinjod (French); Victor Bernaud 

(French) 

Location : CCASCOE, 400 Place d’Youville, Room 822, Montreal 

 

Wednesday, May 7 : 
- 9:00 a.m. : Train to Ottawa (arrival at the station by 8:30 a.m.) 

- 12:00 p.m. : Lunch near the University of Ottawa campus 

- 2:00 p.m. – 3:15 p.m. : Discussion with Daniel Jean (former National 

Security and Intelligence Advisor to the Prime Minister of Canada 

from 2016 to 2018 and former Deputy Minister of Foreign Affairs from 

2013 to 2016) on interference and sub-threshold threats 

Location: University of Ottawa campus, FSS Building, Room 4006 

- 3:30 p.m. – 5:00 p.m. : Exchange on Canada–EU relations with: 

Ambassador Isabelle Poupart, Director General, European Affairs – 

Global Affairs Canada ; Aurélie Bonal, Deputy Head of the EU 

Delegation to Canada 

Location: University of Ottawa, FSS Building, Room 4006 

- 7:00 p.m. : Dinner with Ambassador Annick Goulet, Director General 

for the Market Access Secretariat at Agriculture and Agri-Food Canada 

and former Canadian Ambassador to Romania, Bulgaria, and Moldova 

(2020–2023) 

 

Thursday, May 8 :  
- 9:00 a.m. – 10:15 a.m. : Exchange on Franco-Canadian military 

cooperation with the French Defense Attaché, Colonel Bruno Heluin  

- 10:45 a.m. – 11:30 a.m. : Exchange on the Francophonie and its 

challenges with Ambassador Sébastien Carrière (Chief of Protocol, 

Global Affairs Canada) 

Location: UQO Campus, Gatineau, Room F-0129-0130, Tribunal 

Room – Ground Floor of Building F, 283 Boul Alexandre-Taché, 

Gatineau 

- 12 p.m. : Lunch 

 

- 3:00 p.m. – 4:00 p.m.: Visit to the National Military Cemetery of the Canadian Forces at Beechwood 

and commemoration at the AMICITIA monument on the 80th anniversary of May 8, 1945 

- 5:00 p.m. – 7:00 p.m. : Conference at the Embassy of France 

Keynote: The Franco-Canadian Relationship in Light of the 80th Anniversary of the End of WWII 

in Europe 

Roundtable: The Return of Unfiltered Predation on the International Scene – How to Raise 

Awareness Among Societies and Elites on Defense and Deterrence Issues? Prof. Sarah-Myriam 

Martin-Brûlé (Bishop’s University); Prof. Thomas Juneau (University of Ottawa); Geneviève Tuts 

(Ambassador of the European Union to Canada); Matthias Lüttenberg (Ambassador of Germany to 

Canada); General Jennie Carignan (Chief of the Defence Staff of Canada); David Collenette (former 

Minister of National Defence of Canada). 
Location: Embassy of France 

- 7:00 p.m. : Cocktail at the Embassy 
 

Friday, May 9 :  
- 10:13 a.m. : Train back to Montreal (arrival at the station by 9:45 a.m.) 

- 2:00 p.m. – 3:00 p.m. : Exchange with Professor Stéphane Roussel (ENAP) on the Arctic and 

Canada’s defense posture 

Location : Université de Montréal Campus (3744 Jean Brillant), Room 525-6 

- 3:00 p.m. – 4:30 p.m. : Workshop on strategic notes and program feedback 

Location : Université de Montréal Campus, Room 525-6 

- 7:30 p.m. : End-of-program dinner 

 

 

 

LOGISTICS 
Hotels :  

• Montréal : Best Western Plus Montréal Centre-ville Hôtel Europa, 1240 Rue Drummond, 

Montréal, QC H3G 1V7 

• Saint-Jean-sur-Richelieu : Holiday Inn St-Jean-sur-Richelieu Congrès, 725 Bd du 

Séminaire N, Saint-Jean-sur-Richelieu, QC J3B 8H1 

• Ottawa : Holiday Inn Ottawa Dwtn - Parliament Hill, 402 Queen St, Ottawa, ON K1R 5A7 

 

Train Transfers : 

• Montreal-Ottawa 

Departure Wednesday, May 7 at 9:00 a.m. 

Return Friday, May 9 at 10:13 a.m. 
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PROGRAMME SÉJOUR AU CANADA 

 

Dimanche 4 mai : 
- Arrivée à Montréal pour l’ensemble des participants 

- 17h30. Retrouvailles informelles au Fitzroy (551 Avenue du Mont-Royal E) 
 

Lundi 5 mai : 
- 10h00 - 11h15. Échanges avec l’ancienne députée et ministre des Relations internationales et de la 

Francophonie (Québec) Christine St-Pierre sur les relations entre le Québec, la France et l’Europe 

Lieu : Campus de l’ENAP, salle 4129 

- 11h30. Départ en voiture pour Saint-Jean-sur-Richelieu 

- 12h15-13h15. Déjeuner 

- 13h15-13h45. Mots de bienvenue et présentation générale du CMR Saint-Jean avec le Commandant, 

le Colonel Guillaume M. Tremblay et le directeur des études le Pr. Danic Parenteau 

Lieu : CMR Saint-Jean 

- 13h45-14h00. Échanges avec des élèves-officiers (Arielle Bremshey, Alex Labrie et Jean-François 

Gauvin)  

14h00-14h15. Présentation de la recherche au CMR Saint-Jean avec la doyenne à la recherche la Pre. 

Anne Caumartin et la directrice du CRITIC (Centre sur la gouvernance sécuritaire et de crise), la Pre. 

Chantal Lavallée 

14h15-14h30. Pause-café 

14h30-14h50. Échanges avec le Commandant le Colonel Guillaume M. Tremblay 

14h50-15h30. « Les enjeux transatlantiques vus d’ici » / Discussion sur l’impact de la guerre en 

Ukraine, les États-Unis de Trump et la position du Canada dans cette nouvelle géopolitique avec les 

professeurs Yann Breault, Mulry Mondélice et Chantal Lavallée (modératrice). 

Lieu : CMR Saint-Jean 

- 19h30 : souper à l’hôtel 

 

Mardi 6 mai  
- 8h00. Arrivée à la caserne du 2e Groupe de patrouilles des Rangers canadiens (GPRC) 

- 9h00 - 12h00. Échanges avec les officiers du 2e GPRC : présentation du 2e GPRC ; problématiques 

et enjeux rencontrés sur le territoire ; coopérations militaires dans le Nord canadien. 

Lieu : Rheinmettal Canada Inc. (225 Bd du Séminaire S, Saint-Jean-sur-Richelieu) 

- 12h00. Dîner 

- 13h00 - 14h30. Échanges avec les officiers du 2e GPRC : relations du 2e GPRC avec les peuples 

autochtones. 

Lieu : Rheinmettal Canada Inc. (225 Bd du Séminaire S, Saint-Jean-sur-Richelieu) 

- 14h45. Départ pour Montréal 
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- 16h15. Échange au Centre d’excellence de l’OTAN pour le 

changement climatique et la sécurité (CCASCOE) sur le rôle du 

CCASCOE et les enjeux de sécurité climatique et leurs répercussions 

géopolitiques, ainsi que leur traitement au sein de l’OTAN avec : 

Mathieu Bussières, directeur du CCASCOE (n. canadienne) ; Colonel 

François Tinjod (n. française) ; Victor Bernaud (n. française). 

Lieu : CCASCOE (400 place d’Youville. Salle 822, Montréal) 

 

Mercredi 7 mai  
- 9h00. Train pour Ottawa (nécessité d’être à 8h30 à la gare) 

- 12h00. Dîner près du campus de l’Université d’Ottawa 

14h00-15h15. Échanges avec Daniel Jean (ancien conseiller auprès du 

Premier ministre du Canada en matière de renseignement et sécurité 

nationale de 2016 à 2018 et ancien sous-ministre des Affaires 

étrangères de 2013 à 2016) sur les ingérences et menaces sous le seuil 

Lieu : Campus de l’Université d’Ottawa, salle FSS 4006, pavillon 

Faculté des sciences sociales 

15h30-17h00. Échanges sur les relations canado-européennes avec : 

Ambassadrice Isabelle Poupart, directrice générale, Affaires 

européennes - Affaires mondiales Canada ; Aurélie Bonal, cheffe 

adjointe de la délégation de l'Union européenne au Canada. 

Lieu : Campus de l’Université d’Ottawa, salle FSS 4006, pavillon 

Faculté des sciences sociales 

19h00. Souper avec l’Ambassadrice Annick Goulet, directrice 

générale pour le Secrétariat de l’accès aux marchés à Agriculture 

Canada et ancienne Ambassadrice du Canada en Roumanie, en 

Bulgarie et en République de Moldova (2020-2023) 

 

Jeudi 8 mai :  
9h00-10h15. Échanges sur la coopération militaire franco-canadienne 

avec l’Attaché de défense de l’Ambassade de France, le colonel Bruno 

Heluin  

10h45-11h30. Échange sur la francophonie et ses enjeux avec 

l’Ambassadeur Sébastien Carrière (chef du protocole à Affaires 

Mondiales Canada) 

Lieu : Campus de l’UQO à Gatineau (XXXXXX), salle F -0129-0130, 

Salle du tribunal-école, Rez-de-chaussée du bâtiment F (283 Boul 

Alexandre Taché, Gatineau) 

- 12h00. Déjeuner 

- 15h00-16h00. Visite du Cimetière militaire national des Forces canadiennes de Beechwood et 

commémoration devant le monument AMICITIA à l’occasion des 80 ans du 8 mai 1945 

- 17h00-19h00. Conférence à l’Ambassade de France 

Keynote : La relation franco-canadienne à l’aune des 80 ans de la capitulation et de la fin de la 

Deuxième Guerre mondiale en Europe 

Table ronde : Le retour de la prédation sans filtre sur la scène internationale : comment sensibiliser 

les sociétés et les élites aux enjeux de défense et de dissuasion ? Prof. Sarah-Myriam Martin-Brûlé 

(Université Bishop’s) ; Prof. Thomas Juneau (Université d'Ottawa) ; Geneviève Tuts (Ambassadrice 

pour l’Union européenne au Canada) ; Matthias Lüttenberg (Ambassadeur d’Allemagne au Canada) ; 

Générale Jennie Carignan (cheffe d’état-major de la Défense canadienne) ; David Collenette (ancien 

ministre de la Défense du Canada). 

Lieu : Ambassade de France 

- 19h00. Cocktail à l’Ambassade 
 

Vendredi 9 mai :  
- 10h13. Train pour Montréal (nécessité d’être à 9h45 à la gare) 

- 14h00-15h00. Échanges avec le Professeur Stéphane Roussel (ENAP) sur l’Arctique et sa défense 

par le Canada 

Lieu : Campus de l’Université de Montréal (3744 Jean Brillant), salle 525-6 

- 15h00-16h30. Atelier sur les notes stratégiques et Retex du programme 

Lieu : Campus de l’Université de Montréal (3744 Jean Brillant), salle 525-6 

- 19h30. Souper de fin de séjour 
 

 

 
 

 

 

LOGISTIQUE 
Hôtels :  

• Montréal : Best Western Plus Montréal Centre-ville Hôtel Europa 1240 Rue Drummond, 

Montréal, QC H3G 1V7  

• Saint-Jean-sur-Richelieu : Holiday Inn St-Jean-sur-Richelieu Congres, 725 Bd du 

Séminaire N, Saint-Jean-sur-Richelieu, QC J3B 8H1 

• Ottawa : Holiday Inn Ottawa Dwtn - Parliament Hill, 402 Queen St, Ottawa, ON K1R 

5A7 

Trains 

• Trajets Montréal-Ottawa 

Départ le mercredi 7 mai à 9h00 

Retour le vendredi 9 mai à 10h13  

 


